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Inleiding 

Wethouder Joost van Keulen heet iedereen welkom en begint met het nieuws over IBM. IBM vestigt zich in 

Groningen, een belangrijke impuls voor de werkgelegenheid van Groningen! De acquisitie is binnengekomen via 

de Noordelijke ontwikkelings maatschappij (NOM) en de Netherlands Foreign Investment Agency (NFIA). 

Daarna zijn meerdere partijen erbij betrokken, waaronder de kennisinstellingen en de afdeling Economische 

Zaken. Mede door de bestaande samenwerkingsverbanden weten partijen elkaar makkelijker te vinden. 

Belangrijke reden voor IBM om zich hier te vestigen is de uitstraling van Groningen als kennisstad en de 

toegang tot een grote hoeveelheid talentvolle medewerkers. IBM verwacht binnen drie jaar 350 mensen in dienst 

te hebben in het Service Delivery System Center. Er is sprake van een grote spin-off naar toeleverende bedrijven 

wat ook weer werkgelegenheid met zich mee brengt. Per 1 juli gaan de eerste mensen aan de slag. IBM richt zich 

vanuit Groningen op het Noordelijke deel van Europa.  Andere steden waar IBM zich in Europa gaat vestigen 

zijn Maagdenburg in Duitsland  en Lille in Frankrijk. De vestiging van IBM in Groningen is één van de grootste 

successen sinds de vestiging van KPN in Groningen. 

 

Vervolgens vraagt de wethouder of de aanwezige raadsleden weten hoeveel mensen er bij de afdeling EZ 

werken. De schattingen liggen tussen de 40 a 50 medewerkers. Bij EZ werken 17 mensen aangevuld met 

stagiaires, BBL en tijdelijke contracten tot minder dan 25 mensen. Het gaat om relatief weinig mensen en budget 

waarmee een behoorlijke multiplier tot stand komt.  

 

Aanleiding van de bijeenkomst is het aflopen van het economisch programma G-kracht eind 2014. Het maken 

van een nieuw programma kunnen we niet alleen doen. Dat doen we samen met werkgevers, kennisinstellingen 

en de politiek. Daarom willen we de raad in een vroeg stadium betrekken. 

 

Presentatie Joost van Keulen 

De wethouder geeft in zijn presentatie een toelichting op de projecten die binnen G-Kracht zijn gerealiseerd. In 

G-Kracht  wordt nadrukkelijk de samenwerking gezocht met andere partijen zoals de kennisinstellingen, de 

partners van het Akkoord van Groningen, andere overheden, werkgevers en ondernemers. G-Kracht heeft met de 

uitvoering van de projecten over de afgelopen drie jaar een gemiddelde multiplier van 1 - 12.5 opgeleverd 

(voorbeeldprojecten zie presentatie).  

De raad heeft via het co-financieringsfonds ongeveer 1 mln euro beschikbaar gesteld. Driekwart van het geld is 

uitgegeven. We hebben nog stuk of 10 projecten op de plank liggen en verwachten voor het einde van dit jaar het 

resterende deel uitgegeven te hebben. De projecten die samen met het Akkoord van Groningen zijn uitgevoerd 

hebben een gemiddelde multiplier van 1 – 19 (voorbeeldprojecten zie presentatie).  

De belangrijkste doelstelling van het Akkoord van Groningen is het profileren van Groningen als kennisstad in 

nationaal en internationaal verband. Na de zomervakantie zal de evaluatie naar de raad worden gestuurd. 

 

Een nieuw economisch programma in 2015. Dat vraagt om samenwerking tussen ondernemers, kennisinstelling 

en de overheid, zodat het een co-creatie wordt. Dit vraagt ook om een andere rol van werkgevers en 

ondernemers. Wij vragen de raad kaders mee te geven voor een nieuw programma. Er zijn verschillende 



momenten de komende periode waar dit mogelijk is. De raad heeft hierover een brief gekregen. Een nieuw 

economisch programma moet geen dikke beleidsnota worden maar een kort en flexibel programma dat snel kan 

inspelen op nieuwe ontwikkelingen. Voor het stimuleren van de economie is wel geld nodig. 

 

Na de presentatie van de wethouder geeft hij het woord aan Rob Schouten van Bureau Nieuwbeeld.  

 

Presentatie Rob Schouten Nieuw Beeld 

In 2012 heeft bureau Nieuw Beeld samen met financiële cijfers van de Rabobank de noordelijke economie 

geanalyseerd. Opvallend is dat de noordelijke economie een relatief kleine speler is in vergelijking met de rest 

van Nederland, ongeveer 1 % van de Nederlandse economie. In de metropoolregio (Amsterdam en Rotterdam 

Den Haag) vindt een grote concentratie plaats van bedrijven en werkgelegenheid. Deze regio heeft een grote 

aanzuigende werking. Noord-Nederland is wel een groot economisch gebied en heeft een groot daily urban 

system. De buitenring gaat ver tot diep in Drenthe. De grens met Friesland geeft een duidelijke (culturele) 

afbakening aan. Het economisch kerngebied gaat vooral om de regio Groningen-Assen, waarvan in Groningen 

de grootste concentratie aan werkgelegenheid zit. Het aantal banen is fors toegenomen in de afgelopen jaren 

maar de groei zit vooral in sectoren dienstverlening, ict, zorg, onderwijs en overheid (Groningen groeikampioen 

> 40%). Dit zijn budget gestuurde sectoren die, nu er bezuinigd wordt, grote gevolgen gaan ondervinden. 

Bedrijven en instellingen gaan meer centraliseren en Zwolle is een grote concurrent. Voor de rijksdiensten valt 

het nu nog mee. Vanuit de regio vindt vooralsnog concentratie plaats in Groningen. Er is een grote 

interdependentie tussen stad en de regio. De vraag wordt gesteld of de aardgasbaten meegenomen zijn in de 

berekening. Dat is niet het geval. Bovendien leveren deze opbrengsten geen extra economische impuls voor de 

regio in de vorm van toegevoegde waarde.  

 

Groningen heeft potentie 

Relatief groot in Groningen is het aantal banen in de speur en ontwikkelingswerk. Dat is niet verwonderlijk 

gezien de aanwezigheid van de RUG en de HHS. Zo is ook de locatiekeuze van IBM een logische. Groningen is 

een levendige studentenstad met een goede universiteit. Daarnaast heeft Groningen een grote creatieve klasse, 

maar zijn er nog relatief weinig banen in deze sector. Interessant om te zien is dat de universiteit van Groningen 

een groot aandeel verzorgt van de technische opleidingen. De Groningse universiteit is de 4
e
 technische 

universiteit van het Nederland, maar profileert dit onvoldoende (kies een duidelijk profiel). 

 

Het bedrijfsleven werkt niet samen 

Opvallend voor de Noordelijke economie is de solvabiliteit van het bedrijfsleven. Groningse bedrijven scoren 

gemiddeld beter dan landelijk. Een groot nadeel van het Noordelijke bedrijfsleven is dat ze onderling niet of 

nauwelijks samenwerken en dat ze weinig risico durven te nemen. 

 

Piekenbeleid: energie is gezien de historie (gas) een logische keuze maar levert dit nu wel economische impuls 

die je voor de stad wilt hebben? De keuze voor de topsector Energie is helder en er ligt ook een economische 

basis om verder in te zetten (misschien is er ook meer tijd nodig), maar een goede marketing alleen is niet 

voldoende. Je kunt wel een leuke stad hebben maar als er geen banen zijn trekt het talent weg. Waar het om gaat 

is dat er meer uit gehaald kan worden door het bedrijfsleven (lees MKB). Het gaat om creëren van toegevoegde 

waarde. Niet door subsidies maar door duidelijke strategie en samenwerking tussen de ondernemers, onderwijs 

en de overheid. Het MKB moet meer te verbonden worden met de speerpunten (ook HA), want zij zijn het die de 

business genereren en uiteindelijk banen kunnen maken. Samenwerking en kennisuitwisseling zijn de basis om 

dit tot stand te brengen. 

 

Stuwende bedrijvigheid in de regio 

De stad heeft geen echte stuwende economie (meer overheid en dienstverlening). De regio heeft dat wel, 

bijvoorbeeld in de chemie en de agro-food. De stad en de regio zouden meer samen moeten werken om deze 

verbinding te maken. De stad beschikt over kennis en vernieuwing die ze in de regio goed kunnen gebruiken. 

Maar om dit te kunnen doen moet het Groningse bedrijfsleven deze rol zien en deze rol pakken. Samenwerking 

is hiervoor noodzakelijk en dit wordt nog onvoldoende gedaan. In de triple helix (ondernemers, onderwijs en 

overheid) heeft het bedrijfsleven veelal een afwachtende houding en vindt het MKB geen aansluiting bij het 



topsectorenbeleid.  Er ligt een opgave om het bedrijfsleven te empoweren. Zo is deze oproep ook in het 

economisch platform van de regio Groningen-Assen gedaan. Het gaat niet zoals in het verleden om subsidies te 

verlenen maar om de strategie en realisatie in de gouden driehoek verband (triple helix). De ondernemers moeten 

de trekker hiervan worden en de kennisinstellingen en overheid moeten faciliteren. Dit vergt voor alle partijen 

een andere en nieuwe rolverdeling. Kennisintensivering van het bedrijfsleven vormt de verbindende factor.  

 

Inzicht bij economische impulsen 

Concurrentieverhoudingen zijn aan het verschuiven. De onderlinge concurrentie tussen bedrijven neemt af en 

vraagt om meer samenwerking tussen bedrijven (in de keten, uitwisselen van kennis, aanvullen). Het gaat meer 

om een entrepreneurial economy.  Samenwerking binnen de regio wordt belangrijker, de concurrentie ontstaat 

tussen regio’s onderling waarbinnen allianties mogelijk zijn. De kwaliteit van samenwerking wordt dus een 

belangrijk voor je concurrentiekracht als regio. Deze wordt bepaald door de samenwerking tussen de 4 O’s 

(Onderzoek, Onderwijs, Ondernemers en Overheid). 

 

Meer met de regio / over grenzen heen.. 

De economie in de regio is kleiner maar daar zit meer het stuwende bedrijfsleven. Hier ligt een grote potentie 

door het zoeken naar de verbindingen met deze sectoren (metaal, scheepsbouw, karton). Dit is mogelijk door 

innovatie en nieuwe product-marktcombinaties. 

 

Ondernemers, onderwijs, onderzoek en overheid (4 O’s) 

Vooral overheid en de kennisinstellingen zijn dominant, terwijl de lead bij ondernemers zou moeten liggen. Het 

bedrijfsleven pakt onvoldoende zijn rol. Dit heeft onder andere te maken met ‘Groningse cultuur’. Groningers 

komen moeilijk uit hun harnas, waardoor onderlinge samenwerking moeilijk(er) tot stand komt. Daarnaast 

bestaat het Groningse bedrijfsleven uit veel kleine bedrijven en als het goed gaat zijn (sommige) ondernemers al 

snel tevreden en hoeven niet zo nodig verder te groeien (A6 syndroom). Dit moet worden gekanteld: het 

bedrijfsleven moet op de bok (met kennis als verbindende factor). Zij moeten handen ineen slaan en de strategie 

bepalen en niet andersom. Dan pas kom je tot een gezamenlijke investeringsagenda.  

 

Voorbeelden 

• Van een nood een deugd maken. Compensatie voor de schade door de aardbevingen zo inzetten dat het 

regionale bedrijfsleven er ook wat aan heeft (prefered supplier in de keten). Maak woningen 

energiezuinig en exporteer deze kennis. 

• NAM koopt voor vele miljoenen in. Regionale bedrijfsleven zo organiseren dat ze meer samenwerken 

zodat ze als cluster een grote regionale afnemer worden. 

• Richten op export: als bedrijf alleen is dat lastig. Organiseer bedrijven in de keten en/of cros sectoraal 

 

Het gaat ook om meer economisch denken. Ga uit van een concrete klantvraag, bijvoorbeeld bij het organiseren 

van een handelsmissie. Dat mag best wat oportunistisch zijn. Er moet wat te halen zijn. Dan krijg je het 

bedrijfsleven ook in beweging.  Als coalitie van verschillende bedrijven krijg je meer voor elkaar. De basis 

hiervoor is samenwerking.  

Uiteraard kun je het MKB niet dwingen. De overheid kan bedrijven alleen uitdagen, inspireren en verleiden tot 

samenwerking. De overheid heeft een faciliterende rol.  Uiteindelijk moet het bedrijfsleven het zelf doen. 

 

Tot slot 

Waar wordt dit verhaal nog meer neergelegd? Dit zou breder moeten worden uitgedragen. De presentatie is ook 

gehouden in het economisch platform van de regio Groningen-Assen. Op basis van het afgegeven signaal is er 

een commissie in het leven geroepen. Ondernemers hebben zich gecommitteerd om te komen met een voorstel 

met projectinitiatieven.  Het is nog onduidelijk wat het resultaat wordt, een mager advies of een stevig verhaal. 

In oktober van dit jaar worden de eerste resultaten bekend. Het kan een eerste stap zijn. 

 

 

 


